
Iz naše organizacije. 
Kranjsko. 

Slovensko deželno učiteljsko društvo 
v Ljubljani bo imelo v torek dne 28. decem
bra ob desetih dopoldne v Narodnem domu 
(pritličje, na desno) svoje g l a v n o l e t n o 
z b o r o v a n je. Da bo mogoče sestaviti dovr
šeno poročilo, opetovano prosimo naslednja 
društva, da plačajo običajno letnino (po 10 h 
od uda) in sicer: 1. Badovljiško učiteljsko 
društvo. 2. Litijsko učiteljsko društvo. 3. Pe
dagoško društvo v Krškem. 4. Slovensko 
kočevsko učiteljsko društvo. 5. Belokranjsko 
učiteljsko društvo in 6. Društvo učiteljev in 
šolskih prijateljev logaškega okraja. Letnina 
naj se pošlje blagajniku J. Dimniku. 

Društvo za zgradbo učiteljskega 
konvikta bo imelo letošnje g l a v n o zbo 
r o v a n j e v torek, dne 28. t. m., (torej n e 
v ponedeljek, kakor smo zadnjič pomotoma 
poročali ob devetih dop. v Narodnem domu 
(pritličje, na desno). 

Štajersko. 
Šaleško učiteljsko društvo ima v 

nedeljo, dne 19. t. m., ob 2. uri popoldne v 
Šoštanju svoj redni občni zbor. 

Vzpored: 
1. Zapisnik zadnjega zborovanja. 
2. Dopisi in društvene zadeve, 
3. Uradni spisi in nove tiskovine; poroča 

okr. šol. nadzornik g. A. Schecherl. 
4. Letno poročilo: 

a) tajnika; 
b) blagajnika. 

5. Volitev: 
a) novega društvenega odbora; 
b) odbornika »Zveze". 

6. Nasveti in predlogi. 
K polnoštevilni udeležbi vabi 

o d b o r . 
Socialni odsek »Zveze slov. štajer

skih učiteljev in učiteljic" T Celju je 
imel 8. decembra t. 1. v Celju izredno sejo. 
Tov. Pesek je izjavil, da je primoran odložiti 
predsedništvo, ker se zaradi daljave nikakor ne 
more redno udeleževati sej, kar se je z obža
lovanjem vzelo na znanje. Navzoči so se mu 
za zahvalili izredno pošrtvovalni trud, ter izvolili 
za predsednika tov. Lud. C e r n e j a in za 
tajnika tov. Bud. W u d 1 e r j a , oba v Grižah 
pri Celju. Blagajništvo je za prihodnje leto 
prevzel zopet tov, Fran V o g 1 a r v Celju. — 
Odsek se bo marljivo bavil s s o c i a l n i m 
delom. 

Goriško. 
Učiteljsko društvo za goriški okraj 

je zborovalo dne 2. decembra t. 1. v Gorici v 
kavarni »Central". Dasi je bilo neugodno, de
ževno vreme, se je zbralo precejšnje število 
članov, ki jih je gotovo privedlo le predavanje 
g. nadzornika Finšgerja. Po običajnem pro
gramu prečita predsednik tov. Ign. Križman 
zahvalno pismo g. nadzornika, v katerem se 
prav iskreno zahvaljuje učiteljstvu goriškega 
okraja za izraženo sožalje povodom smrti ljub
ljene matere. Dalje sporoči predsednik, da je 
društvo izrazilo tudi sožalje visokorodnemu go
spodu dvornemu svetniku grofu Attemsu o pri
liki smrti njegove matere. Na to se prečita 
pismo, ki ga je poslala »Zveza narodnih 'dru
štev" na Goriškem glede predavanja po deželi. 
Učiteljstvo je bilo zadovoljno s tem nasvetom 
ter je obljubilo sodelovati pri izobraževalnem 
delu potom predavanj, ki izpopolnujejo izobra
ževalne uspehe. Naprosi se Z. N. D., da pošlje 
učiteljem kakor tudi učiteljicam zbirko preda
vanj, ko bodo dodelana. Tov. Možina pripomi
nja k temu predlogu, naj bi tudi gospice uči
teljice stopile iz šolskih prostorov med naše 
ženstvo na deželij ki so takorekoč zapuščene 
in prepuščene same sebi, saj so tudi one po
trebne izobrazbe. Tudi Z. N. D. se obrača do 
gospic učiteljic s prošnjo, naj bi blagovolile 
sodelovati pri organizaciji deklet v naših dru
štvah ter jih nadalje izobraževati za njih po
znejši poklic. 

O priliki odkritja spomenika skladatelju
učitelju Hrabroslavu Volariču v Kobaridu dne 
8. septembra t. 1. se je tega slavja udeležilo 
tudi goriško učiteljstvo v velikem številu. Pred
sednik tov. Ign. Križman je postavil lep venec 
na spomenik Volaričev. Na to pozdravi pred
sednik še dva nova mlada tovariša, ki sta sto
pila v naš krog ter jima toplo polaga na srce, 
naj se okleneta z vso vnemo naše organizacije, 
ki zastopa povsod stanovske interese v prid 
učiteljstva. Ko pozdravi še tov. Poljšaka iz se
žanskega okraja, otvori zborovanje. 

Tajnik Jak. Bojic prečita zapisnik zad
njega zborovanja, ki se ga je soglasno vzelo v 
znanje. 

Nato je predaval c. kr. okrajni šolski 
nadzornik, g. Franc Finšger, jako poljudno o 
zrakoplovstvu, ki nam obeta tako veliko pri
hodnjost. Za svoje zanimivo predavanje je tudi 
žel od strani učiteljstva burno pohvalo. Na 
splošno željo učiteljstva je obljubil, da hoče pri 
prihodnjem zborovanju nadaljevati o tem inte
resantnem predmetu. 

Po predavanju se spomni predsednik zla
tega jubileja, ki ga obhaja 7. januarja 1910 
»Učiteljski Tovariš". Z njim praznuje lahko 
tudi vse učiteljstvo ta jubilej, ker ravno »Učit. 
Tov." je veliko pripomogel k razvoju ljudskega 
šolstva, iz katerega je črpalo mlado učiteljstvo 

nauke k nadaljni izobrazbi. Priporoča, naj praz
nuje učiteljstvo ta jubilej s tem, da »Učit. 
Tov." gmotno podpira in da bo slehrni učitelj 
in učiteljica naročnik tega stanovskega glasila. 
Priporoča tudi nabiranje inseratov za jubilejsko 
številko. Dalje se spominja predsednik tudi 
moškega učiteljišča, ki je prišlo iz Kopra v 
Gorico ter svetuje učiteljstvu, naj stopi v stik 
z učiteljskim naraščajem in naj ga navaja na 
prava pota, da bodo vredni te stanovske časti, 
ko nastopijo to težko pot. Sploh se bo vpri
hodnje priredilo kako zborovanje na tak dan, 
da se ga bodo lahko udeležili tudi učiteljišč
niki. Tov. Baudel priporoča, naj se ustanovi 
za ubožne učiteljiščnike pripravniški sklad med 
učiteljstvom. Tudi tov. Možina je podpiral 
predlog tov. Bandelja. Izvolilo se je na to v 
odbor za pripravniški sklad sledeče: gdč. Kri
stino Doljakovo in Anico Jugovo. tovariše: 
Ign. Križmana, Franca Bajta in Alojzija Ur
bančiča. Ta odbor bo tudi skrbel, da stopi v 
stik z učiteljiščniki in profesorji učiteljišča, da 
postanejo pozneje kot učitelji svobodni pristaši 
naših idej. 

Neki tovariš se je po volitvi odseka pri
tožil čez učiteljska zastopnika v okr. šol. svetu, 
češ, da morata skrbeti za to, da se izboljša 
položaj učiteljstvu, a ne ga pa celo preganjati. 
Predsednik tov. Križman, ki je obenem za
stopnik učiteljstva v okr. šol. svetu, ga je na 
to ostro pozval, naj navede tudi konkretne slu
čaje glede zatiranja od strani učit. zastopnikov; 
toda uvidelo se je, da se je bil prehudo izrazil 
in prenaglil s svojimi izvajanji. Sicer bi se 
bilo še dlje časa debatiralo o tem, če bi ne 
bil predlagal miroljubni tov. Lojze Urbančič 
konec debate. 

K sklepu omenja tov. Križman še žalo
sten pojav, kar se tiče politike, ki se je do
vršil, odkar se je zadnjič zborovalo. Bes, ža
lostno je, da se dobi med učiteljstvom še take 
tovariše, ki se ne drže sklepov zborovanj, ki 
rušijo disciplino. Po tej poti se ne pride do 
nobenega smotra. Izrazilo se je torej o b ž a 
l o v a n j e vsem onim tovarišem, ki so pri 
zadnjih deželnozborskih volitvah rušili di
sciplino. 

S tem je bil izpolnjen dnevni red in 
predsednik je zaključil zbor zahvalivši se za lepa 
udeležbo. 

Trst. 
Učiteljsko društvo za Trst in okolico 

je imelo na Elizabetin dan jesensko zborovanje, 
oziroma izredni občni zbor na Proseku. 

, Vkljub nestalnosti vremena se je zbrala 
večina na tej naši trdnjavi. Bazen nekaterih 
zadržanih in tistih, ki poznajo pekuniarno solnce, 
so prišli vsi. Bilo jih je čez 50. Še celo 8 
Krasa je prišel drag nam gost. 

Ob 11. uri je otvoril predsednik tovariš 
Ferluga zborovanje s pozdravom na g. dr. Mer« 
harja, našega zvestega prijatelja in podpornika, 
na g. okr. nadzornika Nekermana, ki dokazuje 
s svojo prisotnostjo na vsakem učit. sestanku, 
da ni birokrat, mož aktov, ampak mož srca, 
pravi učitelj, ki žrtvuje vse za bodočnost na
roda in svojega stanu, od katerega je odvisna 
tudi bodočnost naroda. Pozdravi še posebe g. 
Urbančiča, ki čuti z nami in spoštuje naš stan, 
čeravno ni učitelj. 

Prečita nato brzojavko tov. Sorča, ki da
ruje 5 K v dobrodelne namene, ker ne more 
biti navzoč. 

Potem je prišlo na vrsto zanimivo pre
davanje g. dr. Merharja o Vodniku kot stanov
skemu tovarišu. 

Tako se je karakteriziral — Vodnik — 
učitelj, da bolje ni bilo mogoče. 

Po tej nedvomno najlepši točki dnev
nega reda je dospela na vrsto volitev odbora 
na podlagi prenarejenih pravil. 

Ker se je predlagalo, naj ostane stari 
odbor do glavnega občnega zbora, da položi 
račun o društvenem zborovanju, zato se ni iz
premenil odbor v bistvu, ampak se je le po
množil v zmislu novih pravil. Izvoljeni BO 
bili: tov. Boletova in Furlan kot odbornika, 
tov. Godina, Grmek in Bratovž kot odbor, 
namestniki. 

Ker je bil socialni odsek z ustanovitvijo 
»Odseka za ljudska predavanja" nekako raz
padel in ker je sedaj skrajni čas, da se zač
nejo prirejati družinski večeri, se je zopet se
stavil socialni odsek v katerega so bili izvoljen:
tov. Bratož, čok A., Daneu, Kleinmavr, Pe, 
trovec, Posegova Ida, Sabadinova Iva, Sosič A. 
Stubel. Vrščaj. 

Na predlog tov. Kleinmavrja se sklene, 
da se objavi — z ozirom na poročilo v .Edi
nosti" o okr. učit. konf. sežanskega okraja, 
kjer se napada tržaško učiteljstvo, da ima »na
vado", da uvršča v nadaljevalne tečaje s Krasa 
prišle otroke, čeravno nimajo predpogojev za 
to — sledeča izjava: 

.Tržaško učiteljstvo nima nobene samo
voljne »navade", da uvršča s Krasa prišlih 
12 letnih šol. otrok v nadaljevalne tečaje, kakor 
se je nekdo izrazil na okr. konf. sežanskega 
učiteljstva; pač pa zasleduje tržaško učiteljstvo 
pri tem in sploh pri vsakem vpisovanju edino 
le zakonite določbe, ki so pravomočne v trža
ški okolici, če se pa tak učenec uvrsti v nada
ljevalni tečaj, preden je še izpolnil vse zako
nite predpogoje, se to zgodi le na podlagi s 
tehtnimi razlogi podprte prošnje, sprejete od 
šolske oblasti. 

Dalje v prilogi. 



Naznanja še tov. predsednik, da ji 
sklenilo društvo podpirati ubogega, a jako na 
darjenega pripravničarja iz Barkovelj, ki se na 
haja sedaj v Tolminu, in da se bodo pobiral 
zato mesečni prispevki, ki se bodo pošiljal 
tov. Ferd. Starcu. 

Po primernih sklepčnih besedah tovariši 
predsednika se je sestalo učiteljstvo in njegov 
prijatelji na banketu, ki ga je počastil razer 
naših tovariševposlancev Stipeta Ferluga ii 
Jos. Pertota tudi dež. poslanec Gorjup. 


